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Milá Žárovko! 

Pán Ježíš se obrátil na své učedníky a prohlásil: „Cestu, kam 
já jdu, znáte.“ Učedníci ale vůbec neměli jasno, jestli znají Ježíšovu 
cestu. Proto se neustále Ježíše ptali a on jim odpovídal. Na tuto 
otázku jim dal odpověď: „Já jsem cesta, pravda a život.“ 
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Tématem této Žárovky, je „Místo, které mám rád“. Dám na to 
trochu diplomatickou odpověď. V životě jsem byl na mnoha 
krásných místech. Od místa svého rodiště, studia, dovolených, kam 
jsem jezdil... Vždy ale pro mě bylo důležité, s kým jsem tam jel. 
Můžeme mít sebelepší místo, ale pokud mi nesedne spolucestující, 
nemusí to za mnoho stát. 

Ježíš nás nejen čeká v nebi, ale je především tou cestou, která 
do Božího království vede. Bez něj tam těžko dojdeme. Nenechme si 
ujít tuto životní šanci. 

Chtěl bych vám popřát, abyste o těchto letních dovolených 
načerpali sílu, abyste si odpočinuli, a abyste měli dobré přátele, kteří 
vás podrží i v těžkých chvílích. 
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Výsledky ankety  

Součástí minulého čísla Žárovky byla i anketa v elektronické 
a papírové podobě. Celkem se nám sešlo 43 platných odpovědí 
(33 elektronicky, 10 papírově). Všem, kteří se ankety aktivně 
zúčastnili, patří naše upřímné Pán Bůh zaplať.  

A jak jsme slíbili, zde jsou výsledky:  
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Také děkujeme za podnětné náměty a připomínky, které jste 
uvedli v odpovědích na otázky č. 9 a 10. Navrhujete věnovat se více 
např. mládeži, svatým, teologickým otázkám, modlitbě a životu 
v okolních farnostech. Rádi byste uvítali křížovku, soutěž nebo třeba 
něco pro nejmenší čtenáře (či ještě nečtenáře). Nápadů bylo ještě 
více… Je to pro nás inspirativní a budeme hledat cesty, jak vaše 
přání naplnit. Věříme, že i nadále zachováte přízeň Žárovce 

Vaše redakční rada 

 

Místa, která mám rád 

Sedím v kazatelně, pozoruji přírodu a zvěř a přemýšlím jak 
skloubit dvě témata, o kterých bych chtěl v tomto článku napsat. 

Otec Marek zadal pro tuto Žárovku téma: „místo, které mám 
rád“ a já bych rád něco napsal o svatohubertské mši sv., která tuto 
neděli, v den kdy vychází Žárovka, v jimramovském kostele 
proběhla. Nemůžu Vás pozvat ani mši zhodnotit, takže se zadané 
téma docela hodí. 

Jistě všichni víte, že jsem myslivec a hodně volného času, 
pokud ho mám, trávím v přírodě a míst, která mám rád, je v našem 
revíru opravdu víc než dost. Mám rád večerní čekané, dobu, kdy se 
příroda noří do nočního klidu a zvěř vytahuje k večerní pastvě, mám 
rád noční čekané, hlavně v zimě, kdy za mrazivého ticha slyším 
přicházet zvěř na velkou vzdálenost, mám rád časná rána, kdy se vše 
v přírodě probouzí do nového dne. 

Všechny tyto chvíle mají společného jmenovatele – je to čas, 
kdy odložím shon pracovního dne, zklidním mysl a mohu naplno 
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vnímat boží přírodu, v ní pulsující život a samotného Stvořitele, 
původce všeho toho krásna. 

Jsem v kostele, poslouchám krásnou hudbu svatohubertské 
mše, nechávám se jí unést, modlím se – rozmlouvám v duchu 
s Bohem, vnímám ho… 

Příroda, boží chrám – místa, kde se mohu setkat s Bohem – 
místa, která mám rád. 

/Láďa Čech/ 

 

 

Mariánská studánka – Kaplička 

V neděli 9. května při mši svaté vyhlásil otec Marek téma do 
příští „Žárovky“ – místa, která mám ráda/rád, do připravovaného 
vydání. U mě jednoznačně vyhrála kaplička v Rychnově na Moravě. 
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Poutní kaple se nachází na Rychnovském vrchu. Kaple 
s pramenem pitné vody s údajně zázračnou mocí. Původní kaple zde 
byla postavena v roce 1850, zvětšena v roce 1867. Dnešní podoba je 
z roku 1931. 

Z dětství znám Mariánskou studánku, kde není nejhlubší les, 
roste tam tmavé kapradí, ale ne vřes. Tam k Mariánské studánce jsme 
jako děti chodily i s rodiči každou neděli odpoledne (pokud nepršelo) 
přes les, asi 3 km, až do podzimu, kdy už pobožnosti nebyly. 
Poslední pobožnost se konala pak v prosinci a to 8. k svátku Panny 
Marie Počaté bez poskvrny prvotního hříchu.  

 
My jsme ale v zimě nechodili, protože už bývalo hodně 

sněhu, cesta přes les nebyla možná a přes vesnici to bylo daleko. 
Poutníci jezdívali vlakem do Žichlínku a pak pěšky ve vyjeté koleji 
po traktoru ke kapličce. Tehdy jezdili poutníci i na lyžích. Dolů se 
parádně svezli. Pan farář se nechal dovézt na saních až ke kapličce. 
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V těchto podmínkách povětrnostního charakteru, to byla od poutníků 
velká oběť. 

Voda v kapličce, pokud vím, nikdy nezamrzala, tak si 
poutníci nabírali vodu i v prosinci. Hospoda na „Mariánské“ skončila 
vždy provoz po poslední leči (honu). Pamatuji si, že maminka tam 
chodila vařit svíčkovou ze srnčího masa a kančí guláš. Přinesla nám 
i domů. Byla to dobrota. 

V roce 1735 se v lese stal zázrak. Jistý kovář z Lubníku, který 
velice špatně chodil, se rozhodl jít pěšky do Maria Zell v Rakousku. 
V lese ho přemohla únava, sedl si pod strom a usnul. Ve snu se mu 
zjevila Matka Boží. On pak nechal na strom v lese připevnit obraz 
Panny Marie (jako máme u nás v „Hoře“). Časem tam dal i sošku, 
která pak v roce 1749 byla přenesena do Rychnovského kostela 
sv. Mikuláše. Kapličku pak nechal postavit kníže Lichnštejn v roce 
1850. Byla postavena na poděkování za uzdravení. 

Za mého dětství bylo toto místo hojně navštěvováno 
poutníky. V kapličce po levé straně stávala harmonium, na něj hrála 
paní Doležalová. Uprostřed oltář, nad ním socha Matky Boží a po 
pravé straně poblíž oltáře byla studánka se zázračnou vodou. Voda se 
dala nabrat i během pobožnosti. K sezení bývalo asi 40 míst a vždy 
bylo plno. Poutníci si odváželi velice dobrou vodu do svých domovů, 
My děti jsme se rády občerstvily touto vodou. 

Cesta ke kapličce vedla lesem, to bylo kratší než přes celou 
vesnici. V lese rostlo plno mladých buků a na jaře se mě tam líbilo 
nejvíc. Dolů ke kapličce vedly schody z leva lemované smrky, na 
kterých byla připevněna křížová cesta. Dole před kapličkou pár 
laviček k sezení. V horkém letním počasí bývalo pěkně chladno 
v kapličce i v okolí, protože kaplička stála v lese. 
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Po litanii a požehnání besedují farníci s panem farářem před 
kapličkou. Nás děti pak fotí pan kostelník a my se těšíme na další 
neděli na fotky, až je pan Doležal doveze. V Moravské Třebové to 
vyvolání fotek netrvalo dlouho. 

Potom nás čeká cesta k domovu. Nejdřív se stavujeme 
v hostinci „Mariánská“, kde nám tatínek koupí limonádu a nějaké 
pamlsky, o které se pečlivě a hlavně poctivě rozdělíme. Pak zase 
lesem do vesnice, honem ještě krátká návštěva u kmotra a tetičky. 
Tam nás tetička pohostí velice dobrými koláči a hurá domů do 
našeho malého bytečku „Na Kovárně“. Moc se nám nechce, máme 
malý byt jen o dvou místnostech a pro nás děti a rodiče je to malé, 
tak jsme raději venku, ale jsme rádi i za to málo, co máme a za to, co 
pro nás rodiče dělají. Krásně prožité společné neděle. 

Ráda bych se na ta místa ještě podívala, ale můj zdravotní 
stav mě dost omezuje v chůzi. Rodičům jsem vděčná, že nás na 
takové místo vodili i za jejich starostlivost. Býval to vždy pěkný 
zážitek. Toto je místo, na které často a ráda vzpomínám, i když mě 
tehdy bylo asi 10 roků. Je tam krásně uprostřed přírody a Boží 
přítomnosti. 

Farníci kapličku udržují pro další generace, aby byla 
zachována do dalších let. 

Pán Bůh zaplať. 

 

Svatá Panno Maria, 

Oroduj za nás, 

kteří se k tobě utíkáme. 
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Dětem přeju pohodové prázdniny bez úrazů, ať se zase ve 
zdraví sejdou ve škole. Snad už bude po covidu a budeme všichni 
šťastní a spokojení. 

PS: Toto místo by bylo vhodné na farní výlet – pouť 
a poznání Moravsko – Třebovska. 

/Jimramovská farnice Františka Filipi/ 

  

Krásná naše země 

V naší zemi je hodně pěkných míst. Většinu jsme poznávali 
jako poutníci naší farnosti a za zorganizování patří vždy veliký dík. 

Z každé pouti jsme si přinesli nejen veliké duchovní 
povzbuzení, ale i hodně společných zážitků, jak návštěvou krásných 
kostelů a památek, tak i příjemným večerním posezení v kruhu 
dobrých známých. 

Hodně lidí míří na dovolenou do zahraničí, ale ani neví, 
jakými krásnými místy naše republika oplývá. 

Pro nás je taková dovolená v Luhačovicích. Jezdíme sem 
téměř 35 let a poslední dobou do stejného domu v soukromí. 
Vracíme se tam již jako domů. Z oken domu vidíme na kostel, který 
byl vysvěcen v roce 2 000. Každé ráno nás probouzí krásný zvuk 
zvonů nebo nás zve na mši svatou. Kostel je zasvěcen Svaté rodině. 
Při vycházení z kostela nás vítá léčivý pramen svatého Josefa, který 
byl posvěcen ve stejnou dobu jako kostel. 

Vyjíždíme na různé výlety jako je Svatý Kopeček, Hostýn či 
lanovkou na Valašskou cestu, spojené i s trochou odvahy. Projížďka 
lodí po Baťovu kanálu do Veselí nad Moravou, zámek Buchlovice 
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postaven v italském stylu a Valašské muzeum v přírodě v Rožnově 
pod Radhoštěm jsou jen malá zákoutí tohoto krásného kraje. 

Samotné lázně Luhačovice jsou velice krásné město. Nově 
opravená kolonáda s pramenem Vincentka a Amandka láká na pěkné 
posezení při pěkném počasí a poslechu hudby. Luhačovice mají 16 
léčivých pramenů a první zmínka je z roku 1412. 

Tohle místo a kraj mám opravdu ráda a každý rok se těšíme 
na návštěvu krásného koutu naší země 

/Pečínková Marie/ 

 
Salesiánský domov mladých v Hradci 

Králové 

Když jsem se před čtyřmi lety rozhodovala, kam půjdu na 
vysokou školu, měla jsem na výběr mezi Hradcem Králové a Brnem. 
V obou těchto městech lze studovat farmacii. Na hromádku pozitiv 
pro Brno přispělo, že Brno je blíž od domova oproti Hradci. Na 
kupičku PRO Hradec přispěla nabídka výhodného bydlení. Rozhodla 
jsem se pro Hradec Králové a místo kde v Hradci bydlím, je místem, 
které mám ráda. Proto Vám ho chci popsat, je to Salesiánský domov 
mladých v Hradci Králové. 

Salesiánský domov mladých se nachází na periférii Hradce 
v místní části zvané Kukleny. Z hlavního nádraží je možné se tam 
dostat trolejbusem číslo 3, cesta trvá 8 minut a výstupní zastávka 
„Kukleny náměstí“ se nachází přímo proti vchodu do domu. Jedná se 
o velkou budovu, která má 3 křídla a čtvrtou stěnu tvoří kostel svaté 
Anny. Dům má tedy půdorys čtverce s rajským dvorem uprostřed.  
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Sestry salesiánky – Provincie kongregace dcer Panny Marie 
Pomocnice – zde poskytují ubytování pro středoškolačky 
i vysokoškolačky. Je možné si vybrat dvoulůžkové nebo třílůžkové 
pokoje, které jsou vybavené vším, co studentka pro studium 
potřebuje – psací stůl, židle, lampička, postel, skříně, nástěnka, atd. 
Koupelny a kuchyně jsou společné pro více pokojů. K dispozici je 
také studovna, knihovna, společenský sál s klavírem, velká zahrada 
a hřiště. 

Velkou výhodou je opravdu rodinná atmosféra, která zde 
vládne. Bydlí nás tu mnohem méně než třeba na kolejích. Se všemi 
holkami se známe jménem a jsme kamarádky. Navíc je zde opravdu 
klid na studium. Sestry Salesiánky také nabízí mnoho podnětů pro 
duchovní růst, hledání a prohlubování vztahu k Bohu. Každé úterý je 
v kapli, která je součástí domu, mše svatá. Ve středu večer je 
možnost tiché adorace. A každý večer společná modlitba na 
schodech. Všechny se můžeme zapojit do liturgie čtením Písma nebo 
hudebním doprovodem. Ale nikdo není k ničemu nucen a účast není 
povinností. V době adventu bývají rorátní mše svaté, a to je velmi 
výhodné mít roráty v kapli přímo v domě, stačí totiž vstát tak 7 minut 
před začátkem, a i tak se to dá hezky stihnout.  V době postní 
bývají křížové cesty, v květnu modlitba svatého růžence. 

Jsou zde i možnosti, jak smysluplně trávit volný čas, a to 
formou zájmových kroužků (kroužek keramiky), filmové večery, 
anebo výuky hry na hudební nástroj (klavír, kytara) nebo studiem 
angličtiny, které sestry nabízejí. Také pro sportování je tu prostor 
například: hra ping-pongu, ringa, posilování, společného běhání po 
okolí Kuklen. Také se pořádají společné oslavy narozenin, hrají 
divadla nebo koncerty nebo na začátku školního roku seznamka 
domu, před Vánocemi vánoční setkání s předáváním dárků a na 
konci roku rozlučka u ohně na zahradě. 
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V současnosti, již vlastně více než rok, dům bohužel funguje 
v omezenějším režimu kvůli koronavirový opatřením. V posledním 
půlroce jsme zde bydlely hlavně vysokoškolačky z medicíny 
a farmacie, protože ostatní holky z jiných oborů měly výuku online.  

Mám to v Kuklenách moc ráda. Sestřičky jsou jedním slovem 
skvělé a jsou nám všem vzorem a oporou. Mám ráda dům 
i atmosféru v něm a cítím se zde jako doma. Všem dívkám, které by 
se rozhodly jít studovat do Hradce, velmi doporučuji bydlení 
v Salesiánském domově mladých u sestřiček salesiánek. 

/Daniela Ondrůchová/ 

 

Klekátko 

Rozhovor v jedné zahradě:  

„Pane Kvedláčku, tohle máte na co, to opěrátko?“ 

„Víte, pane Vohlídale, to má dvě funkce. Buď to použijete 
takhle, jako židličku na přisednutí, nebo to otočíte a je z toho takový 
klekátko.“ 

„Aha, takže kleknete a modlíte se.“  

„No, to ne, ale přikleknu a sázím nebo pleju, a když se chci 
zvednout, tak se přidržím tady těch otočených nožiček.“ 

„Aha, tak to je dobré udělátko!“ 

 

Před pár dny jsem na zahradě plela mrkev a zakleknutá na 
svém „zahradním klekátku“ jsem si vzpomněla na tento rozhovor, 
kterému jsem nedávno byla svědkem. A najednou si tak říkám, proč 
vlastně ne, když už klečím, tak proč se nemodlit, mrkvi to neuškodí 



 červen 2021
 

  16  
  

a duši to prospěje. Myslím, že Pán Bůh moc dobře věděl, proč stvořil 
i plevel, a jestli jste někdy pleli mrkev a jste ještě k tomu např. 
příznivci růžence, tak při takovém pletí mrkve ten růženec otočíte 
dobře třikrát nebo čtyřikrát. Ještěže stačí plet jednou rukou a druhou 
se dají počítat zdrávasy.  

Aneb, kdo se chce modlit, příležitost si vždycky najde.  

A navíc je naše zahrada jedním z těch míst, které mám 
opravdu ráda. Kromě péče o rostliny tu ještě jako bonus mohu dýchat 
čerstvý vzduch, poslouchat cvrlikání ptáků včetně pěveckých árií 
našich špačků, bzukot včel a čmeláků, sem tam nějaké to kokokodák 
nebo mňau i různé projevy radosti či nelibosti našich tří neposedných 
zdravých dětí. Oku pak lahodí krásné květy a barvy motýlů a na duši 
hřeje pocit vděku za tohle všechno, co kolem sebe mám. Bohu díky 
za to!  

/Marie Havířová/ 

 

 Noc kostelů 

Noc kostelů se stala v České republice již tradiční událostí 
očekávanou mnoha tisíci zájemci. V letošním roce se do projektu 
zapojilo 1.230 kostelů a podle dostupných informací bylo v celé 
republice zaznamenáno více než 223.000 návštěvnických vstupů.  

Pro letošní Noc kostelů zvolili organizátoři motto ze Žalmu 
104, verš 20: „Přivádíš tmu, noc se snese, celý les se hemží zvěří.“ 
Autoři motta spojují téma Noci otevřených kostelů s tématem úcty 
k životnímu prostředí. Stvoření, příroda, život jsou dary od Boha, 
které máme s vděčností spravovat, ne bořit, pošlapávat a pohrdat 
jimi.  
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I my v Jimramově jsme měli možnost 28. května ve večerních 
hodinách navštívit oba místní kostely a využít program v nich 
probíhající. Noc kostelů byla zahájena mší svatou v katolickém 
kostele. Následoval varhanní koncert Marka Peňáze, tentokrát 
v kostele evangelickém. Tento mladý interpret studuje hru na klavír 
na brněnské konzervatoři. A i když hra na varhany není hlavní náplní 
jeho studia, skladby v jeho podání jistě zaujaly každého posluchače. 

Následně jsme se mohli ztišit, zamyslet se a věnovat se 
modlitbě při zpěvech z Taizé v katolickém kostele. Program 
pokračoval vystoupením ženského pěveckého sboru ZEVL (Zuzana 
Svobodová, Ema Oravcová, Věra Šírová a Lenka Hrubešová), který 
se předvedl swingovými a lidovými písněmi, a dokonce zazněla 
i jedna veselá píseň finská. I toto okouzlující vystoupení bylo 
potěchou pro všechny návštěvníky. 

Po celou dobu probíhajícího programu byly oba kostely 
otevřené, po omezenou dobu byla zpřístupněna i věž katolického 
kostela. V evangelickém kostele probíhala výstava obrazů Jitky 
Chrištofové a Štěpána Vrbického z Roženeckých Pasek. Ti nejmenší 
se mohli zúčastnit výtvarné dílny. 

Program letošní Noci kostelů byl opravdu bohatý a každý 
zájemce si mohl z něho dle svého zájmu vybrat. 

/Dagmar Kašová/ 
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Oprava fary v Sulkovci 

Fara v Sulkovci je neobsazena farářem od roku 1999. Poté 
byla dlouhodobě pronajímána fyzickým osobám k rekreačnímu 
využití. Tento pronájem byl farností ukončen v roce 2019. 

Nyní probíhá první etapa rozsáhlé opravy budovy fary. 
Opravená fara bude sloužit pro farní setkávání, pořádání táborů dětí 
a rekreaci rodin. 

Brigádně vypomáhají občané ze Sulkovce. Zednické práce 
provádí pan zedník Jiří Večeřa z Bystrého. 

Žádná oprava není zadarmo. Proto prosíme o jakýkoliv 
finanční dar na tuto opravu. 

Číslo účtu farnosti Sulkovec je 5912073379/0800 

Kontaktujte otce Marka k vyhotovení darovací smlouvy nebo 
potvrzení o daru (daljimsul@centrum.cz) 

Za vaše dary děkujeme 

 

 



červen 2021  
 

  19  
  

Malé zamyšlení nad biřmováním se spojkou „aby“ 

Od okamžiku, kdy byl působením Ducha svatého počat, celý 
jeho život i jeho poslání probíhá v naprostém společenství s Duchem 
svatým, kterého mu Otec dává „v míře neomezené“ (Jan 3,34). Tato 
plnost Ducha svatého neměla být jen výsadou Mesiáše, ale měla být 
sdělena celému mesiášskému lidu. 

Dar Ducha svatého Ježíš vícekrát přislíbil svým učedníkům; 
tento příslib uskutečnil nejprve v den Velikonoc (Jan 14) a později 
skvělejším způsobem v den Letnic. 

V den křtu se každý křesťan vydává na pouť, která končí až 
u Pána našeho, Ježíše Krista. A aby ta cesta nebyla jen spojená 
s fádním čekáním, Pán Ježíš, připravil pro své poutníky důležitá 
zastavení v jejich životě, která je připravují na setkání s ním. Aby až 
před ním povstanou, hned věděl, jak s ním a pro něj žili. Je to vlastně 
chytře vymyšlené. Každá duše od něj prostřednictvím zástupců jeho 
nejbližších – apoštolů, dostane nesmazatelná znamení v podobě 
svátostí, která člověku přidávají na jeho vážnosti a stanoví míru jeho 
víry. Proto i my, vědomi si důležitosti posilování našeho duchovního 
souznění s Pánem, se pilně scházíme v pátečním společenství 
a připravujeme se na přijetí pečeti daru Ducha svatého. Abychom 
byli připraveni na úkoly, které nás čekají na naší pouti. Abychom si 
byli vědomi, že biřmováním dochází k prohloubení křestní milosti 
a jak jsem se dozvěděl, stanovuje pro nás privilegia různého 
významu. Zakořeňuje biřmovaného do Božího synovství, které nám 
dává právo volat: "Abba, Otče". Pevněji nás spojuje s Kristem. 
Rozmnožuje v nás dary Ducha svatého. Dochází k dokonalejšímu 
spojení s církví, poskytuje biřmovanému zvláštní sílu Ducha svatého, 
aby šířil a bránil víru slovem i skutkem jako opravdový Kristův 
svědek, aby statečně vyznával Kristovo jméno a aby se nikdy 
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nestyděl za Kristův kříž. A aby, až přijde jeho čas, se mohl  podívat 
v samou zář Boha a pocítil jeho milosrdenství. Aby jeho životní pouť 
nebyla marná, ale aby byla zakončena věčností v blízkosti toho, 
který si své věrné na Zemi značí jeho pečetí. A proto se těšíme na ten 
den, kdy i my budeme moci veřejně vyznat naši lásku ve jménu Otce 
i Syna i Ducha svatého. 

A aby těch aby nebylo moc, raději své pojednání končím 
s přáním, aby se Váš život naplnil v milosti Ježíše z Nazareta. 

                                                                                                                             

Covid – co nám vzal – co nám dal 

Pandemie nám vzala hodně blízkých, ale zároveň ukázala, jak 
dovedeme být k sobě ohleduplní a umíme si pomáhat. Na jaře 2020 
onemocněli první lidé a žádný z nás si nedovedl představit, co nás 
ještě čeká. V našem okolí ještě byli všichni zdraví a my mohli jen 
sledovat rostoucí čísla nemocných v naší zemi a celém světě. Šili 
jsme roušky, navzájem si je darovali a čekali, že bude lépe. Covid 
nám vzal možnost slavení mší svatých, velikonočních a vánočních 
svátků. Je pravda, že možnost sledovat mši svatou on-line je veliká 
výhoda, ale přítomnost v kostele nám velice chyběla. Pro nás akolyty 
nebylo možné ani navštěvovat nemocné. 

Letos na jaře při velice omezeném množství věřících jsme se 
mší svatých mohli zúčastnit, jako akolyté jsme mohli podávat 
svátosti. Věřím, že jsme všichni měli radost, když jsme mohli podat 
svátosti známým, se kterými jsme dříve společně slavili mši svatou. 

Ani na nemocné jsme nezapomínali. Přicházeli jsme do jejich 
domovů a společně se modlili. Přišla doba, kdy i tohle nám covid 
vzal. Strach, abychom i tak dost nemocným nechtěně tuto nemoc 
nepřenesli, byl veliký. 
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V současné době se situace lepší, společně budeme moci 
slavit mši svatou a navštěvovat nemocné. 

Covid nám vzal nebo omezil bohoslužby, svátky, setkání 
s blízkými. Zároveň nám dal si uvědomit, jak nám chybí setkání 
s Bohem, známými a blízkými lidmi. 

Za dob dávno minulých nám bylo zakazováno chodit do 
kostela, ale to se nepovedlo. 

Tato zákeřná nemoc nám zakázala chodit do kostela a to se 
povedlo. 

Oba zákazy začínají téměř stejně… Kom……,  Covid…… 

Pandemie nám hodně vzala, ale i hodně dala. 

Buďme k sobě stále ohleduplní a děkujme za každý pěkně 
prožitý den i za ten, který se trochu nepovedl podle našich představ. 

Zároveň se modleme za ty, kteří jsou na věčnosti a kteří stále 
bojují s touto nemocí. 

/Marie Pečínková/ 

 

Okénko pro děti 

Ahoj holky a kluci, 

byla by škoda, kdyby v našem farním časopise nebylo také 
něco pro vás, a proto vzniklo tohle nové Okénko pro děti, kterým se 
vám snad podaří zahlédnout něco z toho, co se nám Bůh snaží 
ukázat.  

Pro první vydání našeho Okénka jsem vybrala téma 
ODPUŠTĚNÍ.  
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Čeká na vás úryvek z evangelia, zamyšlení, povzbuzení, 
hledání rozdílů, zamotaná modlitba, omalovánka, bludiště a pěkná 
dětská modlitbička. 

Tak s chutí do čtení a pokud se vám něco nebude líbit, tak mi 
to prosím odpusťte. 

/Marie Havířová/ 

 

Evangelium - Odpuštění 

Jednou se Petr zeptal Pána Ježíše: „Pane Ježíši, kolikrát mám 
odpustit svému bratrovi, když udělá něco špatného? Nejvíc 
sedmkrát?“ Pán Ježíš mu odpověděl: „Odpusť mu vždycky, i kdyby 
to bylo třeba sedmdesát sedmkrát.“ 

Potom všem pověděl příběh: „V nebeském království je to 
jako u krále, který chtěl provést vyúčtování se svými služebníky. 
Přivedli k němu jednoho služebníka, který mu byl dlužen deset tisíc 
hřiven. Král po něm chtěl, aby peníze zaplatil, ale služebník tolik 
peněz neměl. Král tedy rozhodl, aby všechno, co služebníkovi 
patřilo, prodali. Vtom ten služebník padl na kolena a prosil: „Králi, 
měj se mnou trpělivost a všechno ti zaplatím.“ Králi bylo toho 
služebníka líto, smiloval se nad ním a celý dluh mu odpustil. 

Když ale šel ten služebník domů, potkal svého přítele. Ten 
mu dlužil sto denárů. Služebník svého přítele chytil a začal na něho 
křičet: „Zaplať, co mi dlužíš!“ Jeho přítel padl na kolena a prosil ho: 
„Měj se mnou trpělivost a všechno ti zaplatím!“ Ale ten služebník 
nechtěl čekat. Svého přítele nechal vsadit do vězení, dokud mu dluh 
nezaplatí. Když to viděli ostatní, byli z toho velmi smutní. Šli a 
pověděli králi, jak ošklivě se ten služebník zachoval. Král si ho 
zavolal a řekl mu: „Jsi zlý! Já jsem ti celý dluh odpustil, protože jsi 
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mě prosil. Když jsem se tedy já smiloval nad tebou, neměl ses i ty 
smilovat nad svým přítelem a odpustit mu?“ Pak nechal král vsadit 
zlého služebníka do vězení, dokud celý dluh nezaplatí.“  

Podle Mt 18,21-35 

 

Služebník dlužil králi obrovské množství peněz a pravděpodobně by 
mu nikdy tak velký dluh nemohl zaplatit. Král byl ale velkorysý 
a dluh mu odpustil.  

Každý z nás občas potřebuje odpuštění, když sami 
nedovedeme napravit něco, co jsme způsobili.  

Toto evangelium můžeme chápat tak, že tím králem, který 
odpouští svému služebníkovi, je Pán Bůh, který nám odpouští 
obrovské množství našich dluhů – provinění a hříchů. Zároveň od 
nás očekává, že i my takto budeme jednat s lidmi kolem nás. (Tuto 
důležitou věc si také připomínáme v modlitbě Otče náš: „Odpusť 
nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům.“) 

Bůh nám může odpustit, protože jeho syn Ježíš byl již za 
špatné věci, které jsme udělali, potrestán.  

(Přečti si následující příhodu, abys lépe pochopil/a, co Pán 
Ježíš pro nás udělal.)  

 

Potrestán místo mě 

Jednou se pan farář zeptal chlapce: „Kdy ses stal křesťanem?“ 

On odpověděl: „V den, kdy moji maminku píchla včela.“ 

Faráři to přišlo zvláštní. 

„Můžeš mi to vysvětlit?“ zeptal se. 
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„Dobře,“ odpověděl chlapec, „nemohl jsem pochopit, jak mě 
smrt Pána Ježíše může zachránit. Jednou kolem mě na verandě 
poletovala včela. Včel jsem se bál a myslel jsem, že mě píchne. 
Zavolal jsem maminku a ona přiběhla. Když viděla včelu, dala mezi 
ni a mě ruku, tak včela píchla maminku místo mě.“ 

„Tak jsem pochopil, co Pán Ježíš udělal pro mě. Vzal trest za 
hřích místo mě. Pochopil jsem to a uvěřil v Pána Ježíše. Ježíš je můj 
zachránce.“ 
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Zamysleme se  

Tvůj kamarád má vlastní tablet s dost dobrou hrou. Tobě se ta 
hra hodně líbí, kamarád si toho všimne a půjčí ti svůj tablet na dva 
dny. Při cestě domů se na tablet chceš ještě podívat – vyklouzne ti 
ale z ruky, spadne na zem a rozbije se… Vezmeš telefon a hned to 
svému kamarádovi voláš. Ten z toho určitě nemá radost, ale když 
vidí, že je ti to upřímně líto, odpustí ti a nechce po tobě nic nazpět. 
Ty máš ale také jiného kamaráda, kterému půjčíš trojbarevnou 
propisku – ten ji však někde ztratí… Tak nějak podobně si můžeš 
představit Ježíšův příběh ve svém životě. Ježíš v našem příběhu je 
první kamarád, který ti půjčil tablet. Když ti pak odpustí, že jsi ho 
rozbil, jsi schopný si to pamatovat a podle jeho příkladu se chovat ke 
svým kamarádům, kteří ti něco provedou? 

 

 

 

Když Bůh hříchy odpouští, 

zapomíná zcela, 

nevzpomene, nevyčítá, 

to zlé, co jsi dělal.  

(Robert Harkness) 
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Omalovánka 

 

 

Pán Bůh odpouští 
Co se stane, když zhřešíme, přestože jsme předtím už Ježíše 

pozvali do svého srdce a věříme v něj? Miluje nás Bůh ještě? Ano. 
Bůh nás miluje dál, ale je z našeho hříchu smutný. 

Hned, jak si uvědomíš, že jsi udělal něco špatného, popros ho 
o odpuštění, ať jsi kdekoli. 
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Znáš to, když uděláš něco, z čeho jsou rodiče smutní, cítíš se 
špatně ty i oni. Když jim o tom ale povíš, lituješ toho a poprosíš je 
o odpuštění, všechno je zase v pořádku. Stejně je to mezi tebou 
a Bohem. Když zhřešíš, potřebuješ o tom s ním mluvit. 

 

Když se naučíš odpouštět, stanou se čtyři úžasné věci:  

1. Bůh bude mít radost. 

2. Člověk, kterému jsi odpustil, ti bude vděčný. 

3. Lidé, kteří to uvidí, budou povzbuzeni. 

4. Ty sám budeš šťastnější, protože jsi udělal správnou věc, i když to 

bylo těžké. 

 

Odpusť! 

„Cože, ty si s ním jdeš hrát? Vždyť jste se včera večer 
pohádali. Myslela jsem, že už si spolu nikdy nebudete hrát. Máte dost 
krátkou paměť!“ vysmívala se Jirkova starší sestra. 

Jirka se ale tvářil spokojeně: „Petr a já umíme dobře 
zapomínat, víš?“ 

To je dobrý nápad – umět zapomínat na to, co zlého ti kdo 
udělal. Pán Bůh může odpustit a zapomenout tvoje hříchy právě 
proto, že Pán Ježíš zemřel místo tebe. Bůh ti říká, že máš odpouštět 
druhým stejně tak, jako on odpustil tobě. Když si budeš pamatovat, 
kolik toho Bůh odpustil tobě, nebude tak těžké odpouštět ostatním. 
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Modlitbička 

Dříve než k spánku ulehnu, 

k Bohu své srdce pozvednu: 

Buď věčně chválen, veleben 

za vše, co dals mi tento den. 

 

Jestli jsem v něčem pochybil,  

Prosím, abys mi odpustil.  

Pak spokojeně mohu spát, 

můj anděl strážný bude u mne stát. 

 

Maria, Boží rodičko, 

Ochraň mne, ochraň, Matičko! 

A ty, můj Pane Ježíši, 

můj Bože, dobro nejvyšší, 

v tvé rány sebe ukrývám, 

pak šťastně, klidně usínám. 

Amen. 

(neznámý autor) 

Z knihy: Dávné i dnešní dětské modlitby 

 

/Zdroje: deti.vira.cz, www.kanan.cz, hledejanajdi.cz, 
katecheze.evangnet.cz/ 
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Z farní kroniky 

 Léta páně 1936 
 

Podzimní sbírka peří na opatření lůžkovin pro duchov. 
cvičení na Hegrově v Dalečíně vynesla celkem 170 kg peří (draného 
i nedraného) – z toho 71 kg z naší farnosti. Nedrané peří dralo se na 
faře zároveň se šitím povlaků, prostěradel atd., takže začátkem 
r. 1936 mohli jsme dovézti na Hegrov úplného ustlání již na 35 lůžek 
zároveň s reservními povlaky na dalších 30 lůžek (pro vystřídání 
povlaků při prádle). Mohlo se proto započíti a též začalo s prvními 
turny exercicií 23.1. pro jinochy (41 úč.), pro dívky (47 úč.), pro 
muže (39), pro ženy (44) – až do 9.2., kdy zakončeno dnem mládeže 
v Jimramově. V ten den měl dvě kázání (v neděli, na ranní i druhé 
mši sv.) Dr. Klem. Žůrek, který měl před tím duch. cvičení pro muže 
a ženy v Dalečíně. (Pro jinochy a dívky měl tam první dva turny 
P. Ne…). Odpoledne o tomtéž Dni mládeže v Katol. domě měl 
hlavní přednášku Dr. Klem. Žůrek. O. Praem. Díky Bohu za šťastný 
začátek! 

Velikonoč. sv. svátosti přijalo mužů 110 osob, žen 195, 
mládeže (s dětmi) 140 osob. 

Po Velikonocích konány po celé farnosti sbírky peněz 
i naturálií na vymalování kostela a na opravu všech oltářů a soch. 
Sbírku s velkým úspěchem konali členové a členky našeho laic. 
apoštolátu a Charity v katol. rodinách dům od domu. Přes trvající 
dosud hospodářskou krisi a nedostatek v našich rodinách těšili se 
všichni farníci na dlouho již žádané zvelebení chrámu Páně, proto 
obětovali každý opravdu co mohli. Také správa kostel. jmění (farář, 
patron. zástupce, tj. p. hrabě a lesmistr Štancl, a 2 kostel. hospodáři – 
viz kniha protokolů správy kostel. jmění) konala časté porady, aby 
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vše bylo promyšleno a připraveno co nejlépe. Práci malířskou měl 
konati Jos. Daněk, akad. malíř z Letovic, práci pozlacovačskou 
a sochařskou akad. sochař Fr. Kotrba se syny z Brna. 

Žel Bohu však přes všechny přípravy, porady a protokoly 
zasáhla do všeho „zámecká klika“ (táž, která znemožnila předloni 
druhý rok duch. cvičení v Jimramově). Pro malichernou záminku, že 
farář sám vyjednal stravování (hlavně obědy pro malíře a sochaře, 
pro pomocné dělníky jakož i svačiny a večeře všechny se měly 
připravovati na faře!) na Panském domě – ztropila tato „klika“ se 
mnou výstup na zámecké zahradě, jako bych já je chtěl komandovat. 
(„Vy myslíte, že jste ještě kaprálem na vojně a že nás tady budete 
komandovat?“ – obořil se na mne p. lesmistr. A moje odpověď: „Já 
žádného nekomanduji, ale také si od žádného komandovat nedám.“ 
Toto jsem musil říci po smutných zkušenostech z posledních let, co 
dovede panská pýcha, která jednala s knězem jako se svým lokajem 
nebo nádeníkem, třebas ten kněz úctu až přílišnou k nim 
zachovával!) 

Na to se jejich společnost, takto těžce uražená, beze slova 
vzdálila, aby začala jednat. Výsledek tohoto jednání mi sdělil až 
p. kapitulní vikář Dr. Josef Kratochvíl v Brně. Na toho totiž se obrátil 
p. hrabě s ostrou stížností proti mně, že chci zamýšlenou malbou 
(doslova) zohyzdit kostel, ačkoliv jsme měli v poradách správy 
kostel. jmění celý způsob malby: obrazy českých patronů – podrobně 
projednány. Na výzvu p. kap. vikáře dostavil jsem se taky k němu 
„na koberec“, abych vyslechl jeho rozhodnutí, že se musím 
zamýšleného malování obrazů vzdáti, abych vyhověl přání 
p. patrona… Na přání celé farnosti a jejích velikých obětí při 
sbírkách, na knihu protokolů správy kostel. jmění, kde je celá práce 
malířská podrobně rozepsána a schválena, se vůbec nevzal ohled (ani 



červen 2021  
 

  33  
  

se do ní, jak jsem ji s sebou přinesl, nenahlédlo) – a tak celá moje 
příprava a dodržování „úředních předpisů“ ztroskotala. 

(…) (část zápisu redakčně zkrácena) 

Po návratu z nemocnice koncem srpna nalezl jsem kostel již 
vymalovaný, ovšem jen vytónovaný, a to za týž obnos podle 
smlouvy jak za vymalování obrazů českých světců. Tak se zasloužili 
naši páni o opravu kostela, jenom ve výklenku kostela na východní 
straně zanechal mistr Daněk aspoň obraz Narození Panny Marie, 
když celá výzdoba kostela (obrazy českých světců) ztroskotala. Za to 
Rovečín zdědil ve výzdobě kostela všechny nákresy a plány pro nás 
vypracované, když naše panstvo jimi pohrdlo. Tamější kostel byl 
tedy v témže roce vymalován podle našich obrazů a nákresů, a to 
beze všech úředních formalit a schvalování. A jistě též při nepatrném 
nákladu, když vlastní odměna byla mistrovi vyplacena již u nás za 
pouhé tónování! Také odměna faráři za jeho práci a poučení do 
budoucna! 

Lépe se podařily v kostele práce pozlacovačské a sochařské, 
které v téže době tu prováděl mistr Karel Kotrba z Brna se svými 
třemi syny. Tato rodina umělců se sem vrátila z Bavorska, kde 
mnoho let pracovali na uměleckých památkách a získali mnoho 
pochval a vyznamenání.  V Brně pak se jich ujal Památkový úřad za 
vedení Ing. Sochora – a první jejich práce po návratu do vlasti byla 
práce u nás na restaurování celého našeho barokního interiéru. 

Celá tato umělecká rodina bydlila a stravovala se na faře, kde 
jsme s nimi byli velice spokojeni jako s dobrými Čechy a upřímnými 
katolíky, stejně jako s vynikajícími umělci. Pracovali zde od 
července do konce listopadu a výsledkem jejich práce zůstal zde na 
dlouhá léta opět obnovený krásný barokový vnitřek, jehož si oni sami 
velice vážili a nám uchovat pomohli. Díky jim a díky Bohu! 
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Všechny práce t.r. si vyžádaly nákladu: Malba kostela 
s lešením Kč 12.200,-, mramorářské práce 5.871,-, pozlacovačské, 
sochařské a řezbářské celkem 26.300,-, obnovené elektr. vedení 
2.185,- práce řemeslnické, dělnické a materiál zednický s prací 1.900 
Kč, celkem 48.055,- Kč. Vyplaceno bylo hotově 23.285,- Kč, ostatní 
vyrovnáno bylo splátkami v příštích letech. Celý tento náklad byl 
vyrovnán jen obětavostí farníků ze sbírek kostelních, z domovních – 
z veřejných pak prostředků jsme nedostali ničeho! Nejvýnosnější 
byly domovní sbírky po celé farnosti, které konali výhradně členové 
naší Ludmily a laického apoštolátu, jimž za to stejně jako všem 
dárcům, tisíckrát Pán Bůh zaplať. 

Mimo tyto práce opravné konáno dále dílo charitní, které 
svými sbírkami podzimními vyneslo r. 1935 31 q bramborů, 17 q 
žita, 9 kg sádla aj., z čehož část zaslána dobročinným ústavům 
v Brně a j. část na vánoční zdejší nadílku a na polévkovou akci, která 
opět zahájena na faře zač. prosince pro 95 dětí v Jimramově a pro 56 
dětí ve Věcově (u Bojanovských). Šatstvem a obuví bylo poděleno 
před Vánocemi 124 osob, při čemž mimo darovaných věcí vydáno 
hotově Kč 1.825,- Chleba bylo jen v uplynulém roce rozdáno 150 
bochníků, cekem s rokem 1934 – 11 q chleba ( z charitní sbírky žita 
za oba roky). 

V Dalečíně pokračovaly exercicie na Hegrově od 14. do 21. 
listop. – dívek 32, jinochů 30. Díky Bohu! 

/Z farní kroniky doslovně – i s chybami… přepsala Jana Novotná/ 
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Plánované farní akce 

Jednodenní pěší putování z Dalečína na Zubštejn v úterý 6. 7. Trasa 
přes Vítochov, Karasín, Vír se mší svatou v kapli sv. Sedmipočetníků 
ve 12:15, obědem v hotelu Vír a zříceninu Pyšolec. Vycházíme 
v 7:30 od obecního úřadu v Dalečíně. Cesta zpět – prosíme ochotné 
lidi, kteří pro nás přijedou auty okolo 17:00. 

 

Karmelská pouť v Bystrém v sobotu 17. 7. v 17:00, pěší putování 
v 15:00 od kostela v Sulkovci. 

 

Příměstský tábor pro školní děti v termínu 16. – 21. 8. 

 

Pétanque na faře v Jimramově v neděli 29. 8., pro děti bude zajištěn 
skákací hrad. 

 

Jednodenní autobusová pouť do Neratova v sobotu 25. 9. 

 

 

 

Uzávěrka další ŽÁROVKY č. 48 je 15. ZÁŘÍ 2021 
 

Téma: Můj zážitek z letošní dovolené či prázdnin 
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